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تلویزیون
سیار در نشست خبری جشنواره بین المللی 

شعر و داستان انقلاب:
انقلاب ایران انقلابی شاعرانه است

نشس��ت خب��ری یازدهمی��ن جش��نواره 
بین المللی ش��عر و داس��تان انقلاب با حضور 
محم��د زرویی نصرآب��اد و دبی��ران علمی این 
روی��داد ادبی برگزار ش��د. به گ��زارش فارس، 
محمدمهدی س��یار، دبیر علمی بخش ش��عر 
یازدهمین جشنواره بین المللی شعر و داستان 
انقلاب در این جلس��ه بیان کرد: ش��عر زمانی 
رس��انه اول ایرانیان بوده اس��ت و بع��د از ورود 
رسانه  های مدرن رقابتی بین شعر و رسانه ایجاد 
ش��د و شاید این دو قشر خود را رقیب یکدیگر 
دیدند اما بعدها ای��ن رابطه به تعاملی متقابل 
تبدیل شد. وی با گرامیداشت خاطره زنده یاد 
ابوالفض��ل زرویی نصرآباد ک��ه در حوزه ادبیات 
س��رآمد بود، عنوان کرد: می توان گفت انقلاب 
ما انقلابی شاعرانه و به دنبال عبور دادن جامعه 
بشری از ظاهر به باطن بوده است. این انقلاب 
را هیچ زبانی مثل شعر نمی تواند توصیف کند. 
به همین دلیل از ابتدا هنرمندانی که بیشترین 
همراهی را با این جریان داش��ته و چهره نامدار 
انقلاب هستند و حرف از تاریخ و مردم زده    اند، 
از گروه شاعران بوده   اند. ذات انقلاب شاعرانه و 
دعوتی از ظاهر عالم به باطن اس��ت. شعر نیز 
بالذات انقلابی است. از این نظر شعر انقلاب در 
مسیر حرکت مردم ایران طی نیم قرن اخیر و 
در دوران پرفرازونشیب هرگز تافته جابافته ای از 
کلیت شعر فارسی نبوده است. وی با بیان اینکه 
شایسته است با نگاه جدی تری به شعر انقلاب 
و فراز و فرودهایش توجه کنیم، ادامه داد: شعر 
انقلاب درباره ابعاد مختلف زندگی بشری حرفی 
برای گفت��ن دارد و در موضوع��ی خاص راکد 
نمانده اس��ت. به همین دلیل، شعر انقلاب در 
هر س��ال با سال دیگر از نظر موضوع و رویکرد 
تفاوت دارد و این نشانه حیات این گونه از شعر 
است. یازدهمین جش��نواره بین المللی شعر و 
داس��تان انقلاب همزمان با هفته هنر انقلاب 

اسلامی فروردین 98 برگزار می شود.

آریا عظیمی نژاد موسیقی »23 نفر« 
را می سازد

آری��ا عظیمی نژاد موس��یقی 
فیلم سینمایی »۲۳ نفر« به 
مه��دی جعفری  کارگردانی 
مجتب��ی  تهیه کنندگ��ی  و 
ب��ه  می س��ازد.  را  ف��رآورده 
گزارش »وطن امروز«، س��اخت موسیقی فیلم 
س��ینمایی »۲۳ نفر« تازه     ترین محصول مرکز 
فیلم و سریال سازمان هنری- رسانه ای اوج را 
آریا عظیمی نژاد بر عهده گرفت. براس��اس این 
گزارش، پس از پایان فیلمبرداری »۲۳ نفر« از 
لوگوی رسمی این فیلم سینمایی نیز رونمایی 
شد. فیلم س��ینمایی »۲۳ نفر« به کارگردانی 
مهدی جعفری که تصویرب��رداری آن نزدیک 
ب��ه ۳ ماه در تهران و آب��ادان به طول انجامید 
در سی وهفتمین جشنواره فیلم فجر رونمایی 
خواهد ش��د. بنا بر این گ��زارش، »۲۳نفر« به 
تهیه کنندگی مجتبی فرآورده، روایت گروهی 
از رزمندگان نوجوان ایرانی است که در جریان 
جنگ ایران و عراق در س��ال ۱۳۶۱ به اسارت 

نیروهای عراقی درآمدند.

انتشار دومین تیزر مسابقه سراسری 
»چهل سال چهل فیلم«

دومین تیزر مسابقه سراسری 
»چهل س��ال چه��ل فیلم« 
توس��ط مس��لم منفرد و به 
س��فارش انجمن س��ینمای 
دفاع مق��دس  و  انق��لاب 
تهیه و تولید ش��د. به گ��زارش »وطن امروز«، 
حس��ین صابری، مدیرعامل انجمن سینمای 
انقلاب و دفاع مق��دس با اعلام این خبر گفت: 
فیلمنامه هایی در بخش های سینمایی، کوتاه 
داس��تانی و انیمیش��ن در حوزه ه��ای انقلاب 
اس��لامی، دفاع مقدس و مقاومت دریافت شده 
که این انجم��ن از منتخبان و برگزیدگان آنها 
حمایت خواهد کرد. صابری در ادامه با اش��اره 
به این نکته که برای فیلمنامه  های س��ینمایی 
محدودی��ت زمانی وجود ن��دارد، گفت: مهلت 
ارس��ال آثار برای فیلمنامه های کوتاه داستانی 
در مرحل��ه دوم، تا تاریخ دهم بهمن ماه ۱۳97 
است. مسابقه »چهل سال چهل فیلم« با هدف 
شناسایی فیلمسازان نسل سوم انقلاب و فراهم 
کردن زمینه ای برای رشد و تعالی ایشان، در ۳ 
بخش کوتاه داستانی، بلند سینمایی و پویانمایی 
و به مناسبت چهلمین سال پیروزی شکوهمند 
انقلاب اسلامی توسط انجمن سینمای انقلاب و 

دفاع مقدس برگزار خواهد شد.

ابوالقاسم طالبی:
به عقب بازگردم، باز هم »قلاده های 

طلا« را می سازم

فیل��م  کارگ��ردان  طالب��ی،  ابوالقاس��م 
»قلاده های طلا« به مناسبت سالروز حماسه 
9 دی با حض��ور در برنامه »فرمول یک« به 
سوالاتی در ارتباط با این اثر و وضعیت امروز 
سینمای ایران پاس��خ داد. به گزارش »وطن 
امروز«، طالبی در این برنامه در پاسخ به اینکه 
آی��ا اگر به عقب بازگردی��د باز هم قلاده های 
طلا را می سازید، گفت: اگر به عقب بازگردم؟ 
یعنی از اثرم پش��یمانم؟ چرا نسازم؟ این کار 
تج��اری نبود اما فروخ��ت و خیلی ها گفتند 
قس��مت دوم آن را بساز و می فروشد. من اما 
نمی خواستم قسمت دوم را بسازم چون دیگر 
تجاری می شد و فقط می خواستم روشنگری 
کنم. این کارگردان در پاس��خ به این س��وال 
ضیا مبنی بر اینکه آیا بازیگرهای فیلم تان از 
بازی در »قلاده های طلا« پش��یمان ش��دند، 
تاکید کرد: نشنیدم کسی گفته باشد از بازی 
در فیلم من پش��یمان است. یک نفر از خارج 
به بازیگر من زنگ می زند و می گوید چرا در 
این فیلم بازی کردی؟ می گوید من بازیگرم 
و بازی کردم. یک تفکر فاشیستی هست که 
می  گوید چرا در کاری که ما دوست نداشتیم، 
بازی کردی. برخی ها تک تک سلول های شان 
فاشیس��ت اس��ت، اگرچ��ه لیب��رال را فریاد 
می زنند و نمی توانند غیر از عقیده خودشان 
را ببینند. وی در این باره که آیا بازیگری بوده 
که با ش��ما کار نکرده باشد، بیان کرد: پیش 
آم��ده اما نه به خاط��ر اینکه من »قلاده های 
طلا« را ساختم. ما شاید زیاد پول نمی دهیم 
و دست مان با پولشویان در یک کاسه نیست. 
م��ن نمی فهمم ی��ک میلی��ارد دادن به یک 
بازیگر برای دو، س��ه ماه کار یعنی چه؟ این 
پول ها برنمی گردد، بلکه پول هایی اس��ت که 
دوست دارند از این طریق آن را خرج کنند!

»خارج از دید 2« در شبکه 3 

پخ��ش مجموعه »خ��ارج از دی��د ۲« به 
کارگردانی مهدی نقویان از شنبه گذشته آغاز 
شد. این مجموعه هر هفته شنبه ها بعد از اخبار 
۲۲  از ش��بکه ۳ پخ��ش می ش��ود. به گزارش 
»وط��ن امروز«، این مجموعه با موضوع نفوذ و 
اقدامات تخریبی اقتصاد کشور توسط نفوذی ها 
در ۱۳ قسمت توسط شبکه ۳ سیما تهیه شده 
اس��ت. فصل اول این مجموعه سال 9۶ پخش 
ش��ده بود که با واکنش های بس��یاری از سوی 

چهره های سیاسی مواجه شد.

تازه ترین سروده مهدی جهاندار 
علی بصیرت عماروار می خواهد

شراب خانه و میز قمار می خواهد 
بنی امیه حمار و خمار می خواهد 
بنی امیه فقط مردمان بی طرفی 
به بی تفاوتی روزگار می خواهد 
بنی امیه فقط شیعیان نادانی 

فریب خورده و بی اختیار می خواهد 
بنی امیه علی را میانه  میدان 

بدون دُلدل و بی ذوالفقار می خواهد 
بنی امیه امام جماعتی اهل 

نماز و روزه ولی بی بخار می خواهد 
بنی امیه امام و رئیس جامعه را 

عبا به دوش ولی تاجدار می خواهد 
بنی امیه سیاستمدار بی خطری 
که با یزید بیاید کنار می خواهد 

فریبکار و ندانم به کار و سازشکار 
از این قبیل سیاستمدار می خواهد 

بنی امیه فقط آن شریح قاضی را 
که وقت فتنه بیاید به کار می خواهد 

بنی امیه أبا شهوت و أبا شکمی 
نزول خواره و بی بند و بار می خواهد 

که هر چه می کشد اسلام از منیت ماست
حس��ین جان به کف و جان نثار می خواهد که 

هر چه می کشد اسلام از جهالت ماست
علی بصیرت عماروار می خواهد...

احس�ان س�المی، میکائیل دیانی: »دس��تکش ننه 
عصمت« چند س��الی هس��ت که تبدیل به یکی از 
نمادهای جشنواره مردمی فیلم عمار شده است. »ننه 
عصمت« بانوی یزدی است  که در دوران دفاع مقدس 
برای رزمنده ها دستکش می بافت و پس از جنگ نیز 
برای س��ربازان ل��ب مرز و مدافعان حرم دس��تکش 
می بافد. دس��تکش هایی که »ننه عصمت« می بافد، 
طی س��ال های اخیر به عنوان جایزه ویژه جشنواره 
عمار به فیلمسازان و فعالان جبهه فرهنگی انقلاب 
اهدا شده اس��ت و تاکنون چهره هایی نظیر مسعود 
ده نمکی، محمدباقر مفیدی کیا، محس��ن اردستانی 
رس��تمی و مه��دی نقوی��ان موفق ب��ه دریافت آن 
شده اند.  امسال این جایزه به زهرا چخماقی، خبرنگار 
صداوسیما رسید. خبرنگاری فعال که سهم بسزایی 
در اطلاع رس��انی و حمایت از رویداده��ا و تولیدات 
فرهنگی و هنری جبهه فرهنگی انقلاب داشته است. 

به این بهانه به گفت وگو با او نشستیم. 
*** 

  به عنوان نخستین  سوال به نظرم خوب است بحث 
را با چگونگی ورود ش�ما به عرص�ه کار خبری آغاز 
کنیم. مادر ش�ما یکی از گوینده های سرشناس  خبر 
در س�ال های بعد از انقلاب بود؛ حضور ایشان در این 
حوزه چقدر در جذب ش�ما ب�ه کار خبری موثر بود؟ 
این را هم از لحاظ آش�نایی با این فضا و هم از لحاظ 

زمینه سازی ورودتان به این حوزه می پرسم.
هم مادرم و هم پدرم در ورود من به این فضا موثر 
بودند. خیلی ها پدرم را ندیده اند و او را نمی  شناسند، 
ایش��ان روی آنتن نبوده اند و پش��ت صحنه حضور 
داش��ته اند. پدر و مادرم در صداوس��یما با هم آش��نا 
می  شوند، بعد ازدواج می  کنند و بچه دار می  شوند و به 
کار ادامه می  دهند. ما بچه ها مخصوصا من و خواهرم 
زین��ب، به خاطر اینکه بچه ه��ای اول بودیم، حضور 
و زندگی در محیط رس��انه ای و صداوسیما را خیلی 
تجربه کرده ایم. تصور کنید حتی مدرسه ما کنار صدا 
و سیمای مرکز خلیج فارس در بندرعباس بود. ما به 
آنجا می  رفتیم تا کار پدر و مادر در آنجا تمام ش��ود 
و به خانه برویم. پدرم برنامه س��از بود و در آن دوران 
یک وقت هایی متناسب با برنامه هایی که مي ساخت، 
همچنین با توجه به سن و سال مان از ما برای پیش 
بردن برخی برنامه های مخصوص کودکان اس��تفاده 
می کرد. مثلا ایش��ان ساخت جُنگی را برای روزهای 
جمعه بر عهده داش��ت، به من می گفت »زهرا بیا و 
اسم نقاشی های بچه ها را همان گونه که دوست داری 
بگو«، من هم شروع می  کردم: »بچه ها این نقاشی را 
که می  بینید مینا کشیده است و از میناب فرستاده 
است. مینا 9 سال دارد، آفرین چه نقاشی قشنگی«. 
اینگونه تمرین می  کردم. پدرم شرایط خوبی را برای 
اینکه من و هر کدام از اعضای خانواده به محصولات 
فرهنگی دسترسی داشته باشیم، فراهم کرده بود. از 
طرف دیگر مادرم در استودیو خبر می  خواند و گاهی 
من با اجازه در اتاق فرمان می  ایستادم و نگاه می  کردم 
یا همراه مادرم برای تهیه گزارشی تا جایی مي رفتم 
و برمي گشتم. همه اینها در ذهن من مانده است. به 
یک برهه رس��یدیم ک��ه در دوران نوجوانی پدرم به 
ما گفت کم کم یک حرکتی بکنید، مثلا زهرا تو که 
می  گویی قصه را دوست داری، خودت تمرین کن و 
ببین آیا می  توانی یک چیز مانند خاطره یا یادداشت 
بنویسی تا در نشریه ای چاپ شود؟ پدرم خودش از 
دوران نوجوانی اهل نوش��تن بود و مطالب متعددی 
برای مطبوعات مي فرستاد که همگی چاپ مي شدند 
و اغلب شان را در آرشیو خود دارد. در سال های جوانی 
هم برای مجلات توفیق و گل آقا مطالب و اشعار طنز 
مي نوشت که چاپ مي شد. درباره خودم این را بگویم 
مثلًا در دوران دبس��تان  جزو دانش آموزانی بودم که 
خوب انشا مي نوشتم و مي خواندم. یادم هست یک بار 
در کلاس پنجم خانم معلم بعد از انشایم پای دفترم 
نوشت: »زهرا جان! امیدوارم روزی تو را به عنوان یک 
مجری موفق در تلویزیون  ببینم« و خب! این هم از 
خاطرات خوبم ش��د. من بشدت اهل خواندن مجله 
مخصوص��ا فرهنگی و هنری بودم؛ »کیهان بچه ها«، 
»س��روش کودکان«، »س��روش نوج��وان«، »مجله 
باران« و »س��لام بچه ها« اینه��ا مجلات مختص ما 
بودند. در نوجوانی »نشریه فیلم« را که هر ماه پدرم 

می خری��د با علاقه می خواندم. به این ش��کل در آن 
فضا قرار گرفتیم. در مدرسه هم پیگیر اجرای تئاتر و 

راه اندازی گروه سرود بودم.
  اجرا را هم از همان نوجوانی شروع کردید؟

ب��ه یاد دارم یک ب��ار در دوره نوجوانی، پدرم در 
حال ساخت برنامه ای برای نوجوانان در شبکه یک 
بود؛ یک برنامه س��رگرمی که مسؤولیت بخش های 
مختل��ف آن با پ��درم بود و او از م��ن و خواهرم به 
عنوان کمک اس��تفاده می  کرد. ب��رای مثال زینب 
مج��ری بود و من گزارش��گر بودم و ای��ن برنامه به 
مدت یک س��ال ونیم از ش��بکه یک پخش می  شد. 
عن��وان آن برنام��ه »موج، م��وج، مرواری��د« بود؛ 
برنامه ای که بخش مس��ابقه و سرگرمی هم داشت 
و ما نامه های زیادی از سراس��ر ایران از مخاطبانش 
دریاف��ت مي کردیم و انرژی مي گرفتیم. بس��یاری 
از آن نامه ه��ا را هنوز پدرم نگه داش��ته اس��ت. در 
جش��نواره اس��تان ها که هر س��ال برگزار می  شد و 
ب��ه بهترین های مراکز جایزه می  دادند این برنامه از 
لحاظ کارگردانی اول ش��د و به پدرم جایزه دادند، 
برای اجرا هم به من و خواهرم هدیه دادند. از سال 
7۶ ب��ه بعد که پدرم بازنشس��ته ش��د، ما به تهران 
آمدیم. وقتی به تهران آمدیم به دوران دبیرس��تان 
رس��یده ب��ودم و دیگر حس خاصی نس��بت به کار 
م��ادرم نداش��تم؛ حتی گاهی گله هم داش��تم زیرا 
احساس می  کردم ما او را کم می  بینیم و نمی توانیم 
خیلی در کنار هم باش��یم. ب��ه همین خاطر ما هم 
سرگرم درس و مش��ق خودمان شدیم و هر کسی 
رشته مورد علاقه خودش را خواند. من در اصفهان 
رشته پتروشیمی نفت قبول شدم و بعد از دو سال و 
نیم با بی علاقگی فوق دیپلم گرفتم و برگشتم؛ اصلا 

نمی  دانستم چرا آن رشته را انتخاب کردم!
  ورودتان به خبرنگاری از همین مقطع بود؟

سال 8۳ یا 8۴ بود که پس از فارغ التحصیلی 
از دانشگاه، مادرم به من و خواهرم پیشنهاد کرد 
که به باش��گاه خبرنگاران برویم، زیرا ورود به آن 
و گذراندن دوره خبرنگاری در آن برای همه آزاد 
اس��ت و ش��رایط خاصی ندارد، بنابراین آن را به 
ما پیش��نهاد ک��رد و گفت »تا پیدا کردن ش��غل 
مناس��ب و مورد علاقه تان در باشگاه خبرنگاران 
باشید اصلًا شاید از فضای کار خبر هم خوش تان 
آمد و همانجا مش��غول ش��دید«. راستش در اوج 
بی علاقگ��ی س��راغ ای��ن کار رفتم و در باش��گاه 
خبرنگاران دوره گذراندم، امتحان دادم و پذیرفته 
شدم. استاد من آقای مرتضی حیدری بود. آقای 
حیدری می  دانس��تند مادر من از همکاران ش��ان 
هستند ولی هیچ فرقی بین ما و دیگران نگذاشت. 
بعد از حضور در باش��گاه هر کس باید متناس��ب 

با علاقه اش حضور در یکی از 
حوزه های خب��ری را انتخاب 
می ک��رد و م��ن هم س��راغ 
فرهنگ و هنر رفتم که ذهنم 
نسبت به آن آشنایی بیشتری 
داشت. بعد از ۳ سال فعالیت 
در س��رویس فرهن��گ و هنر 
کردم،  رش��د  کم کم  باشگاه، 
گزارش های خبری و مکتوب 
زیادی آماده کردم و به لطف 
خ��دا بارها م��ورد تقدیر قرار 
گرفت��م. س��ال 88 خبرنگار 
گروه سیاس��ی ش��دم، بعد از 
ح��دود یک س��ال فعالیت در 
به  سرویس سیاس��ی مجدد 

سرویس فرهنگ و هنر برگشتم و آنجا به عنوان 
دبیر سرویس و جانشین سردبیر مشغول شدم و 
مهم ترین کارم کمک به خبرنگاران تازه کار برای 
انج��ام و تجربه تهیه گزارش های تصویری بود. از 
نوشتن سناریو تا خواندن نریشن و تدوین تلاش 
مي کردم کمک شان کنم تا زودتر راه بیفتند. بعد 
از آن کم کم و با گذراندن مراحل ابتدایی و انجام 
تس��ت، اجرا را ش��روع کردم. در همه این موارد 
باش��گاه ما را برای پیش��رفت کردن هل می داد. 
سال 9۰ بود که من نخستین  اجرای خودم را در 
شبکه 5 انجام دادم، بعد مجله خبری شبکه یک 

و بعد از آن در سال 9۳ جذب سازمان صداوسیما 
شدم، به عنوان نیروی برنامه ای )حق الزحمه ای( 
همراه با تعداد دیگر از خبرنگاران قدیمی باشگاه 
به خبرگزاری صداوس��یما معرفی ش��دیم. برای 
خواه��رم نیز ش��رایط مش��ابهی رخ داد تا اینکه 
خیلی اتفاقی از س��ال 9۴ با ه��م در خبرگزاری 
صداوسیما همکار شدیم و مي توانم بگویم زینب 
همیشه بهترین راهنمای من در مسیر حرفه ای ام 
است و از او یاد مي گیرم. هر چند روحیه و سبک 

کاری و قلمش با من تفاوت های زیادی دارد.
  پ�س یعنی ما نباید خانم زه�را چخماقی را مانند 
بسیاری از افرادی بدانیم که از رانت بستگان استفاده 

کرده اند؟
رانت به نظرم اس��تفاده ک��ردن از یک موقعیت 
برای پیشرفت سریع و آسانس��وری است، در حالی 
که خبرنگاری اصلا چه ش��غلی اس��ت که آسانسور 
بخواهد؟!  غیر از س��ختی و مشقت مگر دارد؟ یعنی 
آن ۲ دقیقه روی آنتن بودن، ارزش آن همه استرس 
و س��ختی را دارد؟! رانت یعنی آس��ان شدن کارها و 
تس��هیل برای پیش��رفت، رانت یعنی شرایط راحت 
کاری، در حال��ي که این خبرها در وادی خبرنگاری 

نیست.
  الان ک�ه به عنوان خبرن�گار یک برنامه تخصصی 
را در ح�وزه فرهن�گ  و هنر به ن�ام »کلاکت« تولید 
می  کنی�د، س�عی کردی�د در زمین�ه کس�ب دانش 

حوزه های تخصصی هم ورود کنید؟
حقیقت این اس��ت که باید نس��بت به جایی که 
هس��تم و آنچه مي دانم بیشتر تلاش کنم. این اتفاق 
باید زودتر هم مي افتاد. درگیر شدن من در کار کمی 
م��ن را از حوزه های تئوری��ک و مطالعات تخصصی 
فرهنگی کمی دور انداخته است، البته من همزمان 
با کارم در س��ال 8۶ در رش��ته خبرنگاری دانشگاه 
علمی- کاربردی خبر قبول شدم و تحصیلاتم را در 

این زمینه ادامه دادم.
  معم�ولا روال انتخاب س�وژه ها و تهیه  گزارش در 
تلویزیون به چه ش�کل است؟ منظورم این است که 
سوژه ها کنش محور انتخاب می شوند یا واکنش محور؟

ما با خبر پیش می  رویم؛ بعضی وقت ها انتش��ار 
یک خبر بهانه ای می  شود که ما برویم و یک گزارش 
تولی��دی از آن تهیه کنی��م و روی آنتن ببریم. یک 
وقت هایی خودمان آن خبر را تولید می  کنیم و سراغ 
س��وژه می  رویم. شخصا ترجیحم کنشگری است اما 

به نظرم فضای تلویزیون بیشتر واکنش محور است.
  در انتخاب س�وژه ها مشورت پذیر هستید؟ اصولا 

مشورت پذیری در خبرنگاری خوب است یا خیر؟
بله! من مشورت پذیرم و به نظرم مشورت پذیری 
خوب اس��ت؛ اگر کسی س��وژه جذابی بدهد دنبال 
می کنم اما اهل سفارش��ی کار 
ک��ردن هم نیس��تم! گاهی هم 
مي ش��ود  دلخوري هایی  باعث 
اما مي گ��ذرد. این را هم بگویم 
همیش��ه با می��ل و افتخ��ار از 
آثار ارزش��مند هن��ر انقلاب و 
نیز آث��ار فاخر، اصی��ل و قابل 
قبول هنرمندان در عرصه های 
مختلف در گزارش هایم حمایت 

مي کنم.
  کار کردن ب�ا اهالی فرهنگ 
و هنر به واس�طه روحیه خاص 
و منحص�ر به فردی ک�ه دارند 
ظراف�ت بیش�تری می طلب�د. 
برای ش�ما پی�ش آم�ده که از 
آنه�ا و همچنین مخاطبان بازخ�ورد مثبت یا منفی 
در زمینه گزارش ها و خبرهای�ی که تولید کرده اید، 

دریافت کنید؟
هم س��ر و کار داش��تن با اهال��ی فرهنگ و هنر 
ظراف��ت خاصی می  خواه��د و هم بازتاب��ی که ما از 
مخاطب می  گیریم متفاوت تر است. تمرکز مخاطب 
بر پیگیری اخبار اهالی هنر بیش��تر و متنوع اس��ت؛ 
به همین خاطر من واکنش و قضاوت زیاد می  بینم، 
یعن��ی هم ب��د و بیراه زیاد می  ش��نوم و هم در کنار 
آن تعری��ف و تمجی��د وج��ود دارد ک��ه آن هم کم 
نیست. به طور طبیعی اغلب بازتاب منفی بیشتر از 

واکنش های مثبت به چش��م می  آید. سختی کار ما 
از آن نظر بیش��تر است که باید مخاطب مان را قانع 
کنیم که چرا ب��ه این موضوع می  پردازیم و وقتی به 
یک موض��وع می پردازیم، هدف م��ان آن موضوع یا 
ش��خص نیس��ت، بلکه هدف یک فکر و یک جریان 
است اما به طور کلی چه از بازخوردهای مستقیمی 
که دریافت کردم و چه از بازخوردهای غیرمستقیمی 
که به واس��طه قرار گرفتنم در برخی موقعیت ها به 
دس��ت آورده ام، احس��اس می  کنم ش��ناخت خوبی 
نسبت به ش��خصیت و کار من پیدا شده و راستش 
را بخواهید، وقتی سبک و سنگین می  کنم، احساسم 
این اس��ت که وزنه آن حس اعتمادی که نسبت به 
من جمع شده، به رغم سختي ها، خوشبختانه بیشتر 

و سنگین تر است.
  مصداق�ی از واکنش های منف�ی هنرمندان هم در 

ذهن دارید؟
در فض��ای مجازی چند وقت پیش اتفاقی افتاد 
که من در گ��زارش »داغ های مجازی« به ویدئویی 
اش��اره کردم که آقای پرس��تویی در صفحه ش��ان 
منتش��ر کرده بودن��د. ویدئو هم به لح��اظ مواضع 
خب��ری و هم به لحاظ منبع خبری نادرس��ت بود. 
م��ن این را مط��رح کردم. جالب اس��ت که اس��م 
آقای پرس��تویی را هم نی��اوردم و گفتم در صفحه 
یکی از چهره های شناخته ش��ده این ویدئو منتشر 
شده اس��ت. بعد از این ماجرا ایش��ان در حالی که 
عصبانی و ناراحت بودند، به من زنگ زدند. هرچند 
من خیلی تلاش کردم ایش��ان را به آرامش دعوت 
کنم اما موفق نش��دم. در نهایت هم ایش��ان پاسخ 
قانع کننده ای درباره نادرست بودن منبع آن خبر به 
من ندادند و مکالمه با دلخوری تمام شد. فردای آن 
روز من با یک پرویز پرس��تویی دیگر مواجه شدم! 
ایش��ان برای من پیامکی فرس��تادند و عذرخواهی 
کردند و به من گفتند دیشب حال خوبی نداشتم و 
امیدوارم یک بار همدیگر را ببینیم و صحبت کنیم و 

به نوعی عذرخواهی کردند. 
  البته این نش�ان می دهد ک�ه تلویزیون برای آنها 

اهمیت دارد.
بله! نمونه های اینچنینی زیاد داش��ته ایم. به رغم 
همه ش��عارهایی که می دهند و با وجود آنکه امروز 
دیگر با شبکه های اجتماعی هر کسی برای خود یک 
رس��انه دارد اما هنوز هم آنچه در رسانه های رسمی 
درباره آنها مطرح می شود، برای شان مهم است و آن 

را در وضعیت خود اثرگذار می دانند.
  فکر می کنم حالا که صحبت از واکنش های منفی 
ش�د، خوب اس�ت درب�اره هجمه طرف�داران برخی 
گروه های موسیقی مثل ماکان بند به شما هم صحبت 
کنی�م. یک نکته که به نظرم آمد و ش�ما خودتان به 
کلی�ت آن اش�اره کردید، بحث ع�دم تحمل نقد در 
جامع�ه بویژه در میان برخی هنرمندان اس�ت. فکر 

می کنید دلیل این اتفاق چیست؟
برای من مش��خص ش��د که این حمله ها رسما 
از طرف طرفدار های س��فت و س��خت و احساساتی 
گروه های موس��یقی اس��ت. سفت و س��خت به این 
معنا که کسی که در صفحه من می  آمد و بد و بیراه 
می  گفت، عکس پروفایلش دقیقا عکس خواننده های 
آن گروه بود یا اینکه عکس آن پروفایل نشان می  داد 
سن نسبتا کمی دارد و نقدپذیری اش احتمالاً پایین 
اس��ت. جالب اس��ت بگویم من فقط از همین دست 
طرف��داران و گروه آنها بد و بیراه ش��نیده ام که چرا 
نقدمان مي کنی ؟ ما بهترینیم! شما حسود هستید! 
و.... اصلًا هم ب��ه زاویه نقد ما توجه ندارند. در حالی 
که پشت صحنه از خواننده ها، نوازنده و آهنگسازهای 
مختلف گرفته تا مخاط��ب عادی بازتاب های خوبی 
نس��بت به آن گزارش دی��ده ام و همچنان می  بینم. 
البته همیشه پذیرفتن تبعات بیان یکسری از حرف ها 
پی��ش از اق��دام، در ذهنم بوده و خ��ودم را برای آن 
آماده کرده ام. برای مثال پنجشنبه ها که »کلاکت« 
من پخش می  ش��ود، جمعه ها در اینس��تاگرام یک 
»من« هس��تم و یک عکس فلان��ی در کنارم همراه 
با جملاتی مثل »حمله تند بیست و س��ی به فلانی« 
و... و مخاطبی که گاهی بر اساس همان تیتر موضع 

مي گیرد. 
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گفت وگوی »وطن امروز« با زهرا چخماقی، خبرنگار خبرگزاری صداوسیما 
به بهانه تقدیر از او در جشنواره فیلم عمار

 کلاکت یک 
خبرنگار فرهنگی

سینما

شعر

 تمرک�ز مخاطب  بر  پیگی�ری اخبار 
اهالی هنر بیشتر است، به همین خاطر 
من واکنش و قض�اوت زیاد می  بینم، 
یعنی هم بد و بیراه زیاد می  ش�نوم و 
هم در کنار آن تعریف و تمجید وجود 
دارد. ب�ه طور طبیعی اغل�ب بازتاب 
منفی بیشتر از واکنش های مثبت به 
چشم می  آید. سختی کار ما این است 
که بای�د مخاطب مان را قانع کنیم که 
چرا به این موضوع می  پردازیم و وقتی 
به یک موضوع می پردازیم، هدف مان 
آن موضوع یا ش�خص نیس�ت، بلکه 

هدف یک فکر و یک جریان است
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  از زندگی در خانواده فرهنگی چخماقی
 گویندگی مادر و  برنامه سازی پدر در تلویزیون

  تا مسیر خبرنگاری از باشگاه خبرنگاران 
تا خبرگزاری صدا و سیما


